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Kašpárkůu
hrobeček
8b+ (ío+)
í. Tomáš Sedláček'
í996' Moravský
kras' Holštejn'
Lidomorna

Nejpůsobivější linie středem
otevřeného chřtánu jeskyně Lido-
morna se stala v současnosti nej-

diskutovanější a nejznámější ces-
tou České republiky. Tento primát
jí patří právem, jedná se totiž
o první ryze atletickou, dlouhou
a velmi převislou cestu u nás. Ač-
koli ohlas na ni je neobyčejně ne-
gativní, platízde zřetelná úměra
mezi mírou neznalosti cesty (nej-

častěji úplnou neznalostfl, vzdá-
leností kritiků od sportovního le-
zení a dávkou nevybíravých pří-
vlastků. Je třeba do krasu zajet,
pokud si chcete udělat vlastní ná-
zor.

l můj postoj ke ,,Kašpárkovu
hrobečku" byl zprvu záporný,
představoval jsem si hladkou ská-

lu s vytesanými dírami, proto
jsem byl velmi překvapený,když
jsem poznal jeho skutečný cha-
rakter. První pohled na tuto linii
mě zcela ohromil, něco takového
bylo dosud k viděníjen na Zápa-
dě. Dvacetimetrová stěna ve
zhruba padesátistupňovém sklo-
nu' Skála je hladká jen ve ýlezu,
větší část je členitá, zvětralá a bez
umělého zásahu by se jen dále
rozsypávala, natož aby tudy ně-
kdyvedla přirozená cesta' Pohy-
by jsou to nádherné, kdo se vě-
nuje extrémnímu lezení, ten ne-
můŽe být pohoršen. Dole bould-
řík za malé lišty a potom až na-
horu dlouhé tahy za dobré chyty
s vytáčením pánve, zakládáním
paty, křížouými kroky, dynamický-
mi skoky i statickými fixy, a k to-
mu moře vytrvalosti. Žádná tělo-
cvična, každý člověk řeší krokyji-
nak' A to se mi právě na ,,Kaš-
párkově hrobečku" líbí nejvíce,
totiž to, že jak vysoký, tak malý
lezec si může najít zcela odlišné
algoritmy. Cesta mi připomíná

,,Absolutní vědomí" na Beckově,
avšak to není až tolik převislé, je
kratší (asi patnáct metrů) a dale-
ko více bouldrové.

,,Kašpárkův hrobeček" spolu
s Pilkovou,,Kudlankou" a Kořáno-
vou ,,Evolucí" patří k absolutně
nejtěŽším cestám u nás a sektor

Lidomorna na Holštejně jevůbec
nejtěžší skalní oblastí v České re-
publice. Cestu vyrobil a první pře-

lezl Tomáš Sedláček ze 7lína,
a proto jsem nechal hovořit o té-
to cestě i jeho.

lak vznikala cesta ,,Kašpárkův
hrobeček?"
V roce 1995 jsme linii oprášili
o stotřicet kilogramů lokrů, odjis-
tili, ,,tesli" a rok na to při chvíli
pěkného počasí se podařilo ces-
tu vylézt.
Už několik let se jako jeden
z mála špičkovrých lezců vytr-
vale snažíš posouvat hranice
sportovního lezení u nás, avšak
od dob ,,Bourání pomníků
11a'' (1992) sklízíš za svoji prá-
ci především kritiku - samozřej-
mě hlavně ze strany klasiků'
Kde bereš sílu pokračovat?
Kritiku zvládám, protože v mno-
ha případech lidi vůbec nevědí,
o co.lde.
Budeš dál hledat možnostitěž-
kých projektů?
Ano.
Kde se chystáš působit nyní?
Všude, kde se mi bude líbit.
Máš vyhlídnutou nějakou ces-
tu na Západě?
To mám, ale musím se dobře při-
pravit.
Trénoval jsi na tuto sezonu,
anebo jsi podlehl marnosti po
všech těch útocích na svoji oso-
bu?
Trénoval jsem, marnosti ne-
podléhám'
Upravuješ nějak svůj jídelní-
ček?
lle, je to chyba.

Je to sekané, ale je
to bomba
Foto: z' Němec

',ZIýTomáš" 
jako

stavite! tratí na
EIlias open 97 

"Foto: P. Piechowicz

Spolupracuješ se sponzory?
Trochu se SINGING ROCK, TRIOP

Zlín, SKAlP Praha.
lak tvé lezení zvládá rodina?
Díky 1íza vše, zvládá.
Cíle pro tuto sezonu?
IUlám splnitelné cíle, na podzim
se uvidí.

To byly velice stručné odpově-
di Toma Sedláčka, kteÚ po tom
všem, co zkusil se svými cestami,
zřejmě nemá moc chuti veřejně
Vystupovat. Mě však zajímaly ná-
zory lezců, kteří zkoušeli ,,Kaš-
párkův hrobeček", na rozhodnu-
tí ČHs o zrušení této cesty. A ty
jsou velmi zajímavé.

Rudolf ,'TUF!" TeÍelner
(eden z nejlepších českosloven-
ských lezců konce 80-tých a za-
čátku 90-tých let, původem Slo-
vák, dnes Žije v Brně a je stále ak-
tivním sportovním lezcem):

,,Jelikož lezení už pro mě
v současnosti není úplně priorit-
ní, tak se kvůlitomu nezblázním,
ale protože se tato stěna ste1ně

neuvede do původního stavu, tak
čistě z praktického hlediska by
měla zůstat zachována. Připadá
mi to jako řešení 'oko za oko, zub
za zub' a tak či tak neřeší problém
sekánÍ v celé jeho šíři. A když už
se má řešit tato otázka, tak asi
ne nějakým kosmetickým zása-
hem. Ačkoliosobně jsem protise-
kání, zajímalo by mě rovněž, po-
kud se cesta zruší, kdo bude hle-
dat všechny ty další cesty, kdo je
půjde vytloukat a kdo je pŮjde
uvádět do původnÍho stavu _ a že

jich je, o tom lezci nejlíp vědísa-
mi."

Kare! černý
,,lako každý rozumný lezec si

myslím, že zrušení ,,Kašpárkova
hrobečku" je naproý nesmysl' Je
to krásná cesta, která vznikla v to-
tálně lámavém terénu. Ti, kteříji
chtějí zrušit, jsou naprostí blázni,
kteří asi vŮbec nelezou. Zrušením
cesty, která je už udělaná, i přes-
to, že je seklá, je blbost' Jelikož
zásahem do nídojde k dalšímu ni-
čení skály, a to by jí určitě nepro-
spělo. Zkazilo by to jak estetický
dojem, tak i další přirozenou linii
a ukončilo by to další působení
v tomto jinak krásném kusu ská-
ly. Proto neničit dál, co už bylo ně-
kým pracně vybudováno."

Parrel Kořán
,,Nejsem pro tvoření umělých

chytŮa ceína skále, alewéstHro-
beček do původního stavu, mys-
Iím, ani nenímožné. Představova-
lo by to zabetonováníchýŮ, při-
čemž nikdo nevÍ, jak byly veliké,
hluboké, kde nějaký chyt byl, kde
upadl, betonem zamazané chýy
by taky asi nepŮsobily nejpřiro-
zeněji' Byl by to takový další so-
chařský výkon. osobně bych byl
za to cestu ponechat, každý ví, že
je uměle upravená, každý k ní bu-
de přistupovat podle svého."

Marcel Toman
,,Cestu nerušit' V životě bytam

nikdo žádný pruoýstup neudělal
podle pravidel. Je to cesta vhod-
ná na trénink. Byla by to hrozná
škoda,Sedláčkovi bych udělil řád
zlatého majzlíku."

Závěrem ještě připojuji sděle-
ní známé polské závodnice lwo-
ny Marcisz o tom, jak to běží
v Polsku. S lwonou jsem se setkal
na závodech ELlAss OPEN 97.

lwona Marcisr
,,U nás je to tak, že když se se-

ká v chráněné oblasti, nikdo
o tom nemluvía je klid' V normál-
ních oblastech se řekne, je to 8b
(10 UIAA, pozn. autora) a tři se-
kané či dva lepené chyty a konec.
Horolezecký svaz se o to nezají
má, oni ty cesty nelezou, nechá-
vá to na lezcích, kteří ty cesty le-
zou' Neníproblém."

R. Tomanec

Cesty za Extrémy
sponzoruje firma
SAM HAWKINS,

dodavatel sportovního
oblečení
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